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LU bija īpaša diena, tajā 
notika LU Studentu Domes 
vēlēšanas. Vēlētājiem savu 
izvēli vajadzēja izdarīt, iz
vēloties starp astoņiem vē
lēšanu sarakstiem un kat
rā šajā sarakstā slēpās ide
jas, priekšlikumi un solju-
mi Universitātes studiju 

Teksti par šiem 
notikumiem 8. un 9. lpp. 

Galvenais notikums 
Universitātē aizvadītajās 
dienās ir tas, ka tagad ir 
Studentu Dome. Studen
tiem "jāceļ sava māja". 
Jāievieš sava kārtība, sa
vi noteikumi, vārdu sa
kot —jāveido sava dzīve. 



Universitātes Avīze 

SMALKO APRINDU HRONIKA 

KATRĀ GRĀMATĀ BŪS EX LIBRIS 
Aprī ļa be igās un mai ja s ākumā 

Latvijas Universi tātes Vēstures un 
filozofijas fakultātē viesojās filozofi 
no Oslo univers i tātes. Kontakti a r 
v iņiem ir radušies sabiedrības mā
cības skolotāju Rīgas apmeklējuma 
un Dr. M.Rubenes viesošanās laikā 
Oslo universitātē. 

Vēs tures un filozofijas fakultātē 
notika zinātniska konference, veltī
ta dažādām filozofijas un kul tūras 
problēmām. Nedēļas nogalē norvēģu 
v ies i d e v ā s Latv i jas i ekš i enē , la i 
ap lūko tu tās ska i s tumu un g lez-

Vēstures un 61o-
zofijas fakultātes 
dekāne V.Daukštes 
kundze saka patei
cības runu vācu 
mēlē, Norvēģijas 
vēstnieks T^Albu 
kungs un Oslo uni
versitātes mācīb
spēks O. Gjelsvika 
kungs klausās 

nainaš vieias Siguldā un Cēsis. Pec 
šādas atpūtas varēja atgriezties Rī
gā un sagaidīt v iesošanās kulminā
ciju — prof. J.F.Bjelkes bibliotēkas 
u zdāv ināšanu Fi lozof i jas noda ļ a s 
bibliotēkai. Svinīgajā brīdī klāt bija 
a r ī N o r v ē ģ i j a s v ē s t n i e k s La t v i j ā 
T_Albu kungs. 

Oslo universitātes prof. J.F.Bjel-
ke savā dzīvē bija studējis teoloģiju, 
zooloģiju, vācu valodu, vēsturi. Vā
cijas augstskolās Tibingenā, Bonnā 
un Minhenē viņš studēja filozofiju, 
vēlāk to pasniedza Oslo universitā
tē. V iņa bibl iotēkas A.Šopenhauera, 
E.Huserla. T .V .Adomo , E.Kanta un 
citu filozofu darbi, galvenokārt vācu 
v a l o d ā , i z ra is ī ja in te res i l a t v i e šu 
s tuden tu v i d ū . Pēc v i su g r ā m a t u 
i n v e n t a r i z ē š a n a s k a t r s f i lozof i jas 
s tudents un māc īb spēks varēs ar 
tām iepazīties tuvāk, gatavojoties 
referātiem un lekcijām. 

Jolanta Apine, kas studē maģis
tratūrā, atzina, ka šis dāvinājums ir 
svēt īgs , j o l īdz šim filozofijas s tu 
den t i v a r ē j a m ā c ī t i e s n o n e d a u 
dzajām latviešu un t. s. vecajām, ar 
padomju la ika komentār iem pi lna
j ā m g r ā m a t ā m kr i evu va lodā, kas 

Vēstures un 
filozofijas fakul
tātes mācībspēki 
un studenti ap
lūko Jauniegūtās 
grāmatas 

atradās bibl iotēkā. Doc. T .Semane 
pa t e i c ības runā i e te i ca p a r g odu 
p ro f e so ram ka t rā g r ā m a t ā a t s tā t 
Ex libris. 

2. mai jā kādu s tundu risinājās 
diskusi ja — pieredzes apma iņa — 
par filozofijas mācīšanas struktūras 
a t šķ i r ī bu s ta rp Os lo u n Latv i jas 
Universitāti. Sīki par bakalaura un 
maģistra studijām un kursiem Oslo 
kolēģiem stāstīja doc. J.Rozenvalds. 
Oslo universitātes pārstāvis O.Gjel-
sviks uzsvēra, ka studiju struktūra 
ir līdzīga, vienīgā atšķirība ir kredīt-
p u n k t u d a u d z u m ā un m a ģ i s t r a 
studiju ilgumā, j o norvēģi tajā mā
cās če t rus gadus , i egūs to t z ināt 
nisku grādu. 

Diskusijas beigās latvieši nonāca 
p i e l e p n a s e c i n ā j u m a — m ū s u 
s tudent i z ina f i lozof i jas z i n ā t n e s 
evolūciju. nevis studē pa gabal iņam 
n o fi lozofi jas v i r z i en iem. Kā teica 
doc. T .Semane, mūsu studenti no
teikti zina, ka "Heraklīts ir dzīvojis 
agrāk par E. Kantu". Viņa uzsvēra, 
ka LU mācību spēki spēj izturēt 20 
lekcijas nedēja, skrienot no vienas 
fakul tātes u z c i tu l īdz īg i spor t i s 
t iem, kamēr v iņu Oslo ko lēģ iem ir 

LU mācībspēkiem atklājas arvien 
kaut kas interesantāks 

ANDRA DZEŅA foto 

tikai 5 lekci jas nedē ļā . Jāpiebi ls t , 
ka pārējo la iku viņi droši v ien var 
tērēt, pi lnveidojot savas z ināšanas 
un filozofējot, k ā tās p ienākas īs 
tiem dzīves tiesātājiem. 

Brīnišķīgu punktu šiem pasāku
miem uzlika kafijas smarža un garša, 
ko varēja nobaudīt izcilāko filozofu 
grāmatu, Norvēģijas vēstnieka TA lbu , 
f a k u l t ā t e s d e k ā n e s V . D a u k š t e s . 
dek. v. K.Kalnciema, doc. J .Rozen-
valda un citu mācību spēku un stu
dentu sabiedrībā, risinot sarunas lat
viešu, angļu, norvēģu un vācu valodā. 

3 . ma i j ā p ī k s t . 14 .00 n o r v ē ģ u 
filozofi māja ardievas Rīgai un j au 
najiem draugiem Latvijā. 

AkJAŠULTE 
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VAI JŪS ZINĀT... 

KO UN KĀ STUDĒT LATVIJAS UNIVERSITĀTĒ? 
Studēt — lat. atudere censties, nodarboties, mācīties — 

rūpīgi pētīt kādu jautājumu, parādību utt. Bakalauri var 
studēt 29 programmas un 52 apakšprogrammas — tātad 
zinātnes apakšnozares, maģistri attiecīgi 29 un 94. Agrā
kā izpratnē programmas dēvētu par specialitāti, bet 
apaksprogrammmas par specializāciju, bet gluži tā tas 
nav. Grādus saņem atbilstoši programmām, piemēram, 
kļūst par filoloģijas bakalauru. Profesionālo izglītību 
iespējams iegūt pēc bakalaura programmas izpildes. 
Izņēmumi ir žurnālisti, juristi, bibliotekāri. Viņiem 
profesionālā un akadēmiskā izglītība ir ļoti saistītas. 

Pedagoģijas fakultātē īpašas pro
fesijas var apgūt Pieaugušo pedago
ģ iskās izgl īt ības institūtā paralēl i 
akadēmiskajai izglītībai. 

Šķiet , z i nāmas l i e tas , be t dz ir
dēts, ka sastopama neziņa un neiz
pratne studiju procesā, tādēļ kopā 
ar LU Mācību da|as vadītāju LOLI
T U S P R U G I in fo rmēs im tos . kur i 
šaubās, vai zina. 

S ā k o t k a t r u m ā c ī b u g a d u p a r 
katru studiju kursu studentam jā
saņem programmas sadal ī jums pa 
semestr iem, un konkrētā kursa iz
vērsts apraksts, kurā ir minēti pa
matjautājumi un pamatli leratūra. 

Ka t ram m ā c ī b s p ē k a m 1.nodar
b ī bā student i j ā i epaz ī s t ina ar sa
v iem kalendārajiem darba plāniem, 
lai students savukārt varētu plānot 
savu dzīvi. t.i.. studiju procesu. 

Lielas cerības liktas uz jaunievē
lēto Studentu Domi. kurai jāpal īdz 
izstrādāt iekšējās kārtības noteiku
m u s , n o l i k u m u par s t i p end i j ām , 
jāpiedalās mācībspēku atestācijā. 

Dažkārt studenti alkst rūpīgi pētīt 
k ā d u j a u t ā j u m u . b e t m ā c ī b s p ē k s 
nezināmu iemeslu dēl neierodas un 
nepalīdz paplašināt redzesloku. Pro
tams, studenti šai laikā var iet uz 
k ino . t.i., b ib l io tēku, bet īpaši ne-
klātnieki un vakarnieki ir maksājuši 
par studijām, tādē] jūtas piemuļķoti. 
J a nav vē lēšanās strādāt, tad var 
t aču a t ras t c i tu , k a s g r ib , kādē ļ 
nedot iespēju? Mācību daļu interesē 
studentu izniekotā laika fakti. 

Iecerēts, ka v ienu kursu v is iem 
interesentiem lasīs vairs tikai viens 
docētājs. Kopīgiem spēkiem jā izvē
las labākais no labākajiem. 

Finansu līdzekļu trūkums iespai
do daudzu ideju realizāciju un liek 
pievilkt jos tas un domāt opt imālos 
variantus. 

S t u d e n t u Dome i j ā i z l e m j , kur i 

saņems stipendijas, j o visiem neva
rēs s a m a k s ā t . Lai a r ī s t u d e n t u s 
uzņems par budžeta līdzekļiem, gan 
j a u daļa mācīs ies par maksu - tā 
būs l īdz 200 Ls (un tā ir 1/4 n o 
patiesās summas) . 

Kurss tiks nolasīts tikai tad. j a to 
vēlēsies dzirdēt v ismaz 15 studenti. 
Būs i zņēmumi , kurus apst ipr inās 
m ā c ī b u p r o r e k t o r s J . K r ū m i ņ a 
kungs, toties studentus šajos kur
sos gaidīs tikai ik pa diviem gadiem. 

Bakalaura un maģistra program
mām ir sekojoši kursi: 

A — obligātie; B — obligātie izvē
les (padziļināta pamatkursa specia
lizācija uz apakšnozar i , bet te arī 
grupā jāsapu lcē v i smaz 15 intere
senti : C — br īvās izvēles kursi — 
tos izvēloties, var mest skatus uz ci
tām fakultātēm, kurās v iserudītā
kais lektors lasa vissaistošākās lek
cijas tieši tajā jautā
jumā , kuru nav ie
s p ē j a m s d z i r d ē t 
paša fakultātē. 

Ir j a u ari pr iekš
m e t i , b e z k u r i e m 
nevar iegūt akadē
misko izgl īt ību. Šīs 
l e k c i j a s p l ā n o s 
piektdienās un pla
šās grupās, p iemē
ram, politoloģijā, fi
lozofijā, ekonomikas 
pamatos. 

Šobrīd arvien bie
žāk notiek dažādas 
d a b a s k a t a s t r o 
fas — plūdi, zemes
t r ī ces , tas nenoz ī 
mē , ka bieži nebūs 
iespēja klausīties ie
mī ļo tā māc ībspēka 
i z z i ņ a s b a g ā t a j ā 
s t ā s t ī j umā , be t ar 
nākošo gadu vismaz 

16 stundas tiks radīta iespēja apgūt 
civilās aizsardzības kursu. Katram 
jābūt gatavam dabas stihijas novēr
šanai, vai ne? 

— Ja tagad "esam spiesti" ņemt 
vērā tikai docētāja auditoriju slodzi 
(darbu, ko padara d ienas pirmajā 
pusē), tad ceram, ka driz mācībspē
ku slodzi un atestāci ju ie tekmēs 
jauni kursi, metodiskais, organiza
toriskais un zinātniskais darbs. Ce
ram, ka tas ietekmēs *pat algas pa
augstinājumu. Gribam vērst u z m a * 
nību uz to. ka j ādažādo studentu 
z i nāšanu p ā r b a u d e s forma. V i su 
nevar izšķir t sesi ja un e k s ā m e n s 
semes t ra be i gās , bet māc ībspēka 
un studenta sadarbībai jābūt regu
lārai — tās ir pār runas , seminār i 
u.tml. Gribētu, lai docētāji atcerē
tos, ka LU un fakultātes nav gluži 
divas svešas pasaules, bet veido vie
no tu l īni ju. Esam pate ic īg i dekā
niem par atbalstu grūtajā reorgani
zāci jas procesā. Jopro jām ga idām 
i n t e r e s a n t u s i e r o s i n ā j u m u s un 

/ priekšl ikumus no visiem mācībspē
k i em, kas vē las , lai Univers i tā tes 
vārdu p ieminētu ar c ieņu un stu
dentu skaits nesamazinātos. — uz
svēra L.Spruges kundze. 

Katram ir iespēja censties, lai jau
nais laiks un finansu trūkums nepār-
vilktu svītru saistībai ar Alma mater. 

ILZE BR1NKMANE 

DOKTORANTURA 
? — 

LATVIJAS UNIVERSITĀTE 

Maģistra diploms Sertifikācija, licences 

Maģistra programmas gala 
pārbaudījums, maģistra 

darbs 

Maģistra studijas 
(3-4 semestri) 

Iestāju pārbaudījumi 
maģistratūrā 

Kvalifikācijas diploms 

1 
Kvalifikācijas darbs, 

pārbaudījumi 

Profesionālā sagatavo
šana (2 semestri) 

BAKALAURA DIPLOMS 
^ 

Akadēmiskās — bakalaura 
studijas (8 semestri) 

29 studiju programmas 

Bakalaura programmas galal 
pārbaudījumi 

Profesionāla sagatavošana 
(paralēli akadēmiskajām 

studijām) 

IESTĀJU pārbaudījumi: 1. Profilējošais priekšmets 
2. Svešvaloda 
3. Valsts valoda (nelatvie
šu skolu beidzējiem) 
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TAS VAR JŪS INTERESĒT 

LATVIJAI PAŠAI AKTĪVI JĀDARBOJAS 
Jāņa Pavula (J. P). intervija ar Stefanu Hedlundu (S. H.}, 

Austrum valstu pētniecības profesoru Up salas universitātē. 

J.P.: Krievijas un Latvijas dele
gācijas ir vienojušās par Krievijas ka
raspēka izvešanu no Latvijas. Līguma 
ratificēšana abos parlamentos starp 
citu nozīmētu, ka atlikušajam krievu 
armijas vienībām Latvija jāatstāj vēlā
kais līdz 31. aug. 1994. g., bet tai pa
šā laikā Krievija drīkst paturēt militā
ru bāzi, radarstaciju Skrundā, līdz 
gadsimta maiņai un apm. 35 000 
pensionēti krievu armijas apbruņoti 
virsnieki ar savām ģimenēm, kopā 
100 — 150 000 personas, var apmes
ties uz dzīvi Latvijā. Latvijas valdības 
līguma parakstīšana notika ASV val
dības spiediena rezultātā. Arī Zvied
rija šeit spēlējusi izšķirošu lomu. Kā 
tu skaties uz Zviedrijas rīcību šinī 
Jautājumā? 

S.H.: Es domāju, tā ir nekaunība! 
Ir skaidri redzams, ka Zviedrija dar
bojas kā izsūtāmais zēns krievu — 
amerikāņu vienošanās labad, nerēķi
noties ar Latvijas valdību. Cik man 
zināms. Skrundas bāzei, kāda tā iz
skatās šodien, nav nekādas militāras 
nozīmes un par tās izbūvi pilnai ka
pacitātei nav runāts . Amer ikāņi ir 
ieinteresēti, lai krievi varētu paturēt 
Skrundas bāzi, j o pastāv veca ameri
kāņu — krievu v ienošanās v ienam 
otru neapdraudēt ar izvirzītām bā
zēm. Ja ASV būtu piespiedušas Krie
viju atstāt Skrundu, tad krievi varētu 
atriebties, pieprasot amerikāņiem at
stāt, piem., Grenlandi. Nolūks ameri
kāņu attieksmei ir pilnīgi skaidrs — 
nevē l ēšanās pēc savstarpē jām ap
spriedēm citā l īmenī. Tādēļ arī pie
spieda latviešus pieņemt pilnīgi nepa
matotas krievu prasības. Tas ir ap
kaunojoši un pazemojoši, ka Zviedri
ja piedalās šai spēlē un neuzsver tos 
pamatprincipus, uz kuriem mums vi
siem ir jāpastāv. Tā ir tipiska "samie
rināšanās". Tas, kas notiek tagad, ne
pārtraukti atgādina 1938. gadu, kad 
mazas valstis upurēja lielākas prin
cipiālas vienošanās labad starp liel
varām. Toreiz tā bija Vācija un Slī
dēta, tagad Krievija un Baltija. 

J.P.: Pagājušā mēneša Ziemeļval
stu ministru padomes sanāksmē 
Stokholmā Karls Bilds (Cari Bildt) 
teica, ka krievu karaspēka atvilkšana 
no Latvijas un Igaunijas ir principa 
jautājums. Nav nekāda starpība, vai 
tas attiecas uz vienu, vai simts tūk
stošiem karavīru — tie ir jāizved ne

kavējoši un bez Ierunām. Pāris nedēļu 
laikā mēs redzam drastiskas pār
maiņas šinī viedoklī. 

S.H.: Pastāv brīnišķīgs atrisinā
jums — visiem krievu militāristiem 
jāpazūd nekavējoši! Kad krievi iegāja 
Baltijā, tie parādīja, ka bez grūtībām 
vienā naktī varēja izvest 20 —30 tūk
stošus cilvēku, deportējot lielu daļu 
vietējo iedzīvotāju — atliek tikai salā
dēt tos dzelzceļa vagonos. To. ko varē
ja darīt ar igauņiem un latviešiem to
reiz, var darīt ar krievu militāristiem 
šodien. Krievu tirgošanās argumenti 
ir tikai pļāpāšana, un nav iemesla 
tos pieņemt. Starptautiskā sabiedrība 
uzrāda neiedomājamu nevīžību attie
cībā uz aizrādījumiem par to, ka krie
vi nepārtraukti mēģina savienot iedo
mātu diskrimināci ju ar karaspēka 
izvešanu. Tas tiek atkārtots neskaitā
mas reizes, kaut ari tiek apgalvots, ka 
tā tas neesot domāts — Gračovs to 
teica nesen. Ir jāaizrāda, ka tāds sa
vienojums nekādā gadījumā nedrīkst 
notikt un ka diskusijas nekavējoši 
jāpārtrauc, ja tādi jautājumi tiek iz
virzīti no krievu puses. Cik zinu, nav 
neviena gadījuma, kur krieviski runā
jošie Baltijā būtu cietuši diskriminā
cijas dēļ. Ja krievi nevar nākt ar pie
rādījumiem, tad jāpanāk, lai tie neka
vējoši pārtrauc tādu runāšanu. To es 
uzskatu par ļoti nopietnu jautājumu, 
tāpat starptautiskās sabiedrības ne
vērību, to pieļaujot. Tas ir saistīs ar 
"Karaganovdoktrīnu" par "tuvām ār
zemēm", kas skar ne tikai Baltiju, bet 
ari bijušas padomju republikas. Tas 
ir kļūdains solis drošības politikā ne 
tikai no NATO. bet ari no pārējās Rie
tumu pasaules, par ko mums būs 
dārgi jāmaksā nākotnē. 

Cita problēma Latvijas valdībai ir 
krievu armijas tā sauktie mil i tārie 
pensionāri, kura tiek risināta nemā
kulīgi, bez kādiem principiem vai ari 
lielā padevībā. Daudzi no viņiem ir 
"specnaz" virsnieki 35 — 40 gadu ve
cumā, kuri apmetīsies Latvijā kā pen
sionāri ar kara iesaukuma pavēli un 
dienesta ieroci savā mājā. Viņu skaits 
atbilst armijai, kura ir gandrīz puse 
no Zviedrijas armijas pēc mobilizāci
jas, un viņus uzturēs Latvijas valsts. 

J.P.: Šai sakarībā Karls Bilds, at
griežoties no sava pēdējā Rīgas ap
meklējuma, kur viņš ieradās "nomie
rināt" jūtamo opzīciļu un panākt, lai 

LEIFA BLOMA foto 
parlaments līgumu ratificē, teica, ka 
tas veicinātu lielāku drošību kā Balti
jā, tā Zviedrijā. Tad zviedru kapitāls 
varētu ieplūst bez riska. Vai faktus 
par krievu pensionēto virsnieku ap
bruņojumu BUdam nevajadzētu uz
tvert nopietnāk? 

S.H.: Es gan neesmu vēsturnieks, 
bet gribētu minēt, ka tie ir tieši tādi 
paši argumenti , ko izteica Sudetas 
jautājumā 1938. g. — "tas ir labi sta
bilitātei", "tas ir labi Vācijai" un "tas ir 
labi Anglijai". 

J.P.: Tas izraisa nākošo jautājumu. 
Daži analītiķi saskata paralēles ar 
1939. g. Molotova — Ribentropa paktu 
un tā paša gada savstarpējās palī
dzības paktu starp Padomju Savienī
bu un Latviju. Vai tam ir iemesls, un 
vai mēs esam liecinieki jaunu robežu 
novilkšanā interešu sfērām Eiropā? 

S. H.: Noteikti tā ir! Es nedomāju, 
ka ir kāds iemesls to slēpt. Seit notiek 
mērīšanās spēkiem. Krievija ir jāpapla
šina un tādēļ tā iegūst Baltiju. Pasaule 
pieļauj tās pašas k ļūdas va i rākas 
reizes. Acīmredzot mēs neesam spējīgi 
iemācīties, ka neatmaksājas piedot 
noziedzniekiem. Kuveitas karā bija 
pietiekoši daudz eļļas, lai mēs iestātos 
par principu uzturēšanu, vai stāvētu 
aiz principu fasādes — lai paglābtu 
eļļu. Bet kad runa ir par mazām val
stīm bez eļļas, piem.. Dienvidslāviju un 
Baltiju, tad noteicošās ir vispārval-
došās intereses. Kā Daladīrs (Dalla-
dier) un Čemberlens (Chamberlain) tei
ca par Sudetu: "a far away country of 
wich we know nothing". Tas pats attie
cas uz Klintonu — "kas tā Latvija tāda 
ir? Mazs zemes gabal iņš tālu prom. 
par ko mēs nezinām neko vairāk kā to. 
ka tā taču pieder Krievijai". 

J.P.: Bet arī Zviedrija, jeb Karls 
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TAS VAR JŪS INTERESĒT 
Bilds, iet to pašu ceļu... 

S.H.: Jā. tas ir apkaunojoši. Tie ir 
vārdi par Bilda valdības šeit piekopto 
politiku. 

J.P.: Ko Zviedrija iegūst no tādas 
līdzskriešanas? 

S.H.: Es nezinu, ko mēs no tā va
ram iegūt. Uzkrītoši ir redzams, ka 
Bilda valdibai patīk spēlēt līdzi liela
j iem. Tas mazliet līdzinājās Olafa Pal
mes izdarībām, kad viņš nodarbojās 
ar "Palme — komisiju" un satikās ar 
GRU. pulkvedi Milsteinu un KGB vīru 
Arbatovu — gribēja veidot "common 
security". Viņi nedomā par to, ka ci
tiem būs jāmaksā, lai viņi varētu būt 
lieli diplomāti. Tālejoši korekti ir pa
stāvēt uz principiem. Ja esam atzinu
ši valstu patstāvību, tad mums tās 
jāaizstāv. Ja Krievija piedraud ar mili
tāru spēku tādēļ, ka neakceptē viņu 
prasības, tad jā ieņem attiecīga no
stāja, bet nevajag melot un ko slēpt. 

J.P.: Krievijas valdība ir nestabila, 
bet tomēr pēdējā laikā oficiāli dekla
rējusi savu nodomu atjaunot pazau
dēto pozīciju starp lielvarām. To ap
stiprina ārlietu ministrs Kozirevs un 
rīcība armijas izvešanas jautājumos. 
Kā Rietumpasaulei vajadzētu rīkoties 
pret Krievijas valdību tagad, kad 
lielvaras tendences kļūst arvien ma
nāmākas? 

S.H.: NATO janvāra lēmums neuz
ņemt Poliju, Ungāriju. Čehiju un Slo
vākiju savā organizācijā bija vēstu
riska aplamība. Par to ir bijusi liela 
cīņa ASV, kur spēcīgi senatori kritizē
juši Klintonu. un tas droši būs sva
r īgs jautā jums ASV iekšpol it ikā — 
kāpēc mēs nepaplašinām NATO. kā
pēc krieviem ir veto tiesības par val
stīm, kuras uzņemt NATO. Tas nozī
mēja pilnīgi nepareizu signālu raidī
šanu, sevišķi poļiem, bet tie ir nepa
reizi s ignāl i arī kr iev iem. Pēc tam 
redzējām nākošo soli Bosnijā. Krievu 
karavīri Parlēzā. Tik tālu Balkānos 
krievu armija nekad nebija bijusi. Tā 
Lennarts Mēri savā rakstā "Dagens 
Nyheter" norāda, par ko no rietum
niekiem saņēma aizrādījumus, uz ab
surdo situāciju, ka Rietumu pasaule 
pēckara periodā ieguldījusi miljar
diem dolāru, lai turētu krievus prom 
no Dienvidslāvijas, bet tagad pēkšņi 
Ue lur JesfKf ka ziepes vanna. Un tur 
viņi paliks. 

J.P.: Kā NATO var piedāvāt Krievijai 
vietu organizācijā "Partnerattiecībās 
mieram" tai pašā laikā, kad Krievija 
pielieto militārus varas līdzekļus vairāku 
"tuvo ārzemju" konfliktos? 

S.H.: Tā bijusi neiedomājami tuv
redzīgi utopiska politika. Mēs redzam, 

ka decembra vēlēšanas 1993. g. nāca 
kā šoks visiem rietumu polit iķiem. 
Neviens nav izsekojis attīstībai uz vie
tas Maskavā un ievērojis kas varētu 
notikt — pastāv tikai Jeļcins. Jeļcins, 
Jeļcins un pilnīga apmātība, ka Boriss 
Jeļcins ir pestītājs un nevar kļūdīties. 
Tieši tā pati idiotiskā politika kā agrāk 
ar Gorbačovu — vīru. kurš sarīkoja 
asinspeldi Viļņā un saņēma Nobela 
prēmiju. Tādēļ neviens nav ievērojis 
politiku par "tuvajām ārzemēm", kura 
sākās 1992. gada vasarā un tika 
kāpināta 1993. g. pavasari. Šī politika 
ir b i jus i p i e e j ama v i spārē ja i 
vērtēšanai, ja kāds būtu par to intere
sējies. Viens no tiem, kuram jānes lie
la atbildība, ir Strobe Talbots (Talbott). 
Klintona padomnieks un tagad ārlietu 
ministra vietnieks — viņš. kā redzam, 
domā ka ir darīšana ar Puškina Krie
viju un tā ir tipiska 1968. g. "peace" 
apmākto domāšana, kuri nesaprot 
drošības politikas pamata dimensijas. 

J.P.: Vai kļūdas var izlabot? 
S.H.: Lai Dievs nedod, ka notiktu 

kas drausmīgs! Mēs spēlējam ar ļoti 
augstām kārtīm, kad spēlējamies ar 
krieviem šādā veidā. 

JJP.: Mtitārpohtiskie apstākļi bijušajā 
Padomju Savienībā ir saspringti... 

S.H.: Mēs nevaram izslēgt kara ie
spēju starp Krieviju un Ukrainu, vai ari 
pilsoņu karu Ukrainā vai Krievijā. 

J.P.: Kas Baltijai būtu Jādara, lai 
izvairītas no tuvojošās krievu agresijas? 

S.H.: Militāri neko daudz nevar pa
nāku bet valsts tiesisku iemeslu dēļ ir 
svarīgi, lai Baltijā būtu tik liela militā
ra aizsardzība, ka varbūtējai krievu 
agresijai varētu likt pretī apbruņotu 
spēku pie robežas, un lai to varētu de
finēt kā internacionālu agresiju, nevis 
kā robežas incidentu. Bez tām baltie
šiem stingri jānorāda uz krievu izplatī
tajiem meliem un jāpanāk, lai kāds 
par to interesētos. 

J.P.: Igaunija šinī ziņā ir gājusi pa 
priekšu ar Lennartu Meri un ārlietu 
ministru... 

S.H.: Domājot par trim Baltijas val
stīm, nāk prātā trijjūgs — ārējie zirgi ir 
tie nemierīgākie, vidējais mierīgākais. 
Tā tas bijis kopš 1987. g. dažādos jau
tājumos. Varētu jautāt, vai baltiešu 
valdības ir bijušas pārāk pasīvas un 
pārmērīgi izvairījušas apvainot ārzem
ju valdības. Varbūt ticēja, ka zviedru 
valdībai bija cēlāki nodomi nekā spēlēt 
ar krieviem "zem segas". Kad Karls 
Bilds uz Kozireva pieprasījumu aiz
brauca uz Murmansku. es pret šo vīru 
zaudēju visu uzticību. Tas ir skandāls, 
kam trūkst salīdzinājuma. 

J.P.: Jaunā krievu militārā 

doktrīna... 
S.H.: Ari tā nav novedusi pie kādiem 

protestiem. Iedomājies, ja Vācija pie
ņemtu militāru doktrīnu, kas noteiktu, 
ka viņai ir tiesības iekārtot bāzes čet
rām tanku divīzijām Polijā, lai aiz
sargātu etniskos vāciešus Šlesijā un 
Pomernā. Tas jāsal īdzina ar krievu 
prasībām novietot savas annijas daļas 
ārzemēs. Jeb. ja Vācija būtu teikusi pēc 
Otrā Pasaules kara. ka mums vajag 
40 000 vācu SS virsniekus paturēt uz 
dzīvi Holandē kā pensionārus Holandes 
valdības aprūpē un ar tiesībām paturēt 
dienesta ieročus. Tieši tas tagad notiek 
ar krieviem, un to uzskata par nonnālu 
parādību, jo 'krievi taču jāsaprot". Mēs 
vairāku kolēģu starpā esam mēģinājuši 
izdomāt, kas ir tas. kas rada šo per
verso uzskatu par Krieviju. Vienalga, ko 
krievi dara, vienmēr tos "jāsaprot". 

Krievijas ekonomika brūk kā kāršu 
namiņš. Es patiesi šaubos vai ir kaut 
kas. ko var saukt par krievu ekono
miku, jeb vai vispār pastāv kāda krie
vu valdība. Ir tikai haoss, kur manev
rē vairāki ļauni spēki, un militāristi ir 
viens no tiem. Jautājums ir tikai, cik 
l ielu ļ aunumu tie paspēs nodarī t , 
pinns viss galīgi sabruks. 

J. P.: Skatīsimies nākotnē. 1996. g. 
Krievijā būs vēlēšanas, ja tās notiks... 

S. H.: Jeļcins tik ilgi nepastāvēs. 
Kaut kas notiks pinns tam. iespējams 
pinns gada beigām, varbūt pat vasa
rā. Es nezinu, kurš ir labāks — Žiri-
novskis vai Rudskojs. Varbūt Rud-
skojs ir vairāk aprēķināms. 

J. P.: Bet viņi iet kopsolī. 
S. H.: Jā. tā tas ir. Mans šķiet, ka 

Baltijas jautā jums ir diezgan zemu 
prioritāšu sarakstā Maskavā. Viņiem 
ir problēmas ar Ukrainu un Krimu un 
trūkst spēku, lai vairāk nodarbotos ar 
Baltiju. Baltija nav nekāds drauds, 
un Rietumu pasaule ir devusi sig
nālu, ka neiejauksies. Tātad, ja mēs 
kaut ko darītu šodien vai rit, tas varē
tu būt Baltijas valstu glābiņš. Laiks 
darbojas Baltijas, ne Krievijas labā. 
Laika gaitā nostiprinās Baltijas valstu 
ekonomika, un Žirinovska draudiem 
par ekonomisku blokādi vairs nav tā
da ticamība kā pirms gada. Tanī pašā 
laikā Krievijā notiek dramatiska ap
stākļu pasliktināšanās. 
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LU FAKULTĀTĒS 

MAGDA RIEKSTIŅA 

ĒKA, KURĀ SKAN DAUDZAS VALODAS 
LU Svešva lodu fakultātē šobr īd 

studē apmēram 1000 studentu, die
nas nodaļā apmēram 450. koledžā 
un atklātajā universitātē — apmē
ram 550. 

Priekšstats par Svešvalodu fakul
tātes studentu dzīvi ir tapis, savir
knējot angļu valodas un literatūras 
un f ranču va l odas un l i t e ratūras 
bakalaura programmu pirmo kursu 
s tudentu te ikto, kas tika pate ikts 
lekciju pārtraukumā, fakultātes ēd
nīcas te lpās, izsalkušajiem ieturo
ties un runājot, pārējiem — mazāk 
izsalkušiem — tikai runājot. 

S v e š v a l o d a s s tudē još i e ir v isa i 
a i zņemt i c i l vēk i v i s m a z šī d z ī v es 
ceļa posma — studiju gadu — aiz
sākumā, varbūt tieši tāpēc iesakņo
jušās tradīcijas fakultātē nav izvei
do jušās . I espē jams, no z īme ir n e 
tikai s tudentu aizņemtībai , bet ari 
Svešvalodu fakultātes studentu da 
žāda j ām, v isa i a tšķ i r ī ga jām z in ī 

bām, un studentu sadalī jumam at
bilstoši tām. 

Sava tradīcija, vai varbūt labāk to 
saukt par kopīgu hobiju, ir franču 
va lodas un l i t e ra tūras baka l au ra 
programmas p i rmo kursu studen
tiem, kuri plašā skaitā ir v ienoju
šies kopīgā teātra spē lēšanā. Jau 
visai drīz — maijā — ir paredzēta šī 
teātra p irmā uzstāšanās, tādēļ se
kojiet reklāmai! 

Atrast darbu, lai papildinātu trūcī
go b u d ž e t u un sev i a p l i e c i n ā t u , 
topoša j i em s v e šva l odu f i l o log iem 
nesagādā īpašas problēmas — strā
dāts tiek gan privātās f irmās, gan 
organizējot svešvalodu kursus, gan 
tulkotāju darbā. Bet, kā studenti at
zina, ir pagrūti darbam nepieciešamo 
laiku saskaņot ar ilgo lekciju laiku, 
k a s " a n g ļ i e m " d a ž d i e n i l g s t l ī d z 
19.30. j o daļa lekciju notiek kopā ar 
S v e š v a l o d u k o l e d ž a s g r u p u , b e t 
"frančiem" gan tikai līdz 17.00. Ir gan 

viena brīva diena nedēļā, kas pare
dzēta bibliotēku apmeklējumiem. 

Topoš ie franču filologi atzina, ka 
viņiem ir vairāk paveicies ar plašāku 
māc ību l īdzekļu k lās tu , un arī ar 
biežāku vieslektoru lekciju lasījumu. 

Par p a š u n o p i e t n ā k o p r ob l ēmu 
visi klātesošie atzina sesijas tuvoša 
nos. kā nekā tā būs tikai otrā. 

Jautātas par to. kas pamudinājis 
studēt tieši franču valodu un litera
tū ru , š īs b a k a l a u r a p r o g r a m m a s 
studentes atzina, ka viņu izvēli ie
t e k m ē j i s re i z i z jus ta i s F ranc i j a s 
šarms. Valsti, kurā runā franču va
lodā, redzot ne vien TV ekrānā, bet 
ari dzīvē. Topošie angļu filologi go
dīgi atzina, ka ir drusku nopietnāki 
un pamat īg i ir gatavojušies iestāj
eksāmeniem, centīgi mācoties angļu 
valodu, j o konkurss pagājušajā ga
dā bija visai liels. 

VALODU CENTRS GAIDA VISUS INTERESENTUS 

TEŅA 
MGUĻA 
foto 

LL Valodu centrs pastāv j au ga 
du un tā pamatā ir Minsteres uni
versitātes dāvinājums Latvijai, kas 
ir m o d e m a dalorlel intka. 

Šobrīd galvenais LU Valodu cen
tra darbības virziens ir studentiem 
piedāvātā iespēja individuāli vai ari 
pasn i edzē ju vad ībā g rupu a p m ā 
cību veidā apgūt vācu valodu. Prog
r a m m a "Th ink and Ta lk G e r m a n " 
neprasa priekšzināšanas vācu valo
dā, tā domāta vācu valodas apguvei 

s a r u n v a l o d a s l ī m e n i , b e t š ī s 
p r o g r a m m a s t rūkums ir tāds . ka 
īpaši netiek akcentēta vācu valodas 
gramat ikas apguve . Komandas lie
totājam programmā ir angļu valodā. 
Tā kā LU Valodu centru apmeklē arī 
studenti bez pr iekšz ināšanām dar
b ā a r da to ru , tad v ienu vai d i vas 
reizes nedēļā tiek organizētas ievad-
nodarbības. kurās tiek parādīts vā
cu v a l o d a s m ā c ī b u a p g u v e s p r o 
cess. LU Valodu centrā šobrīd ir ar 



datortehniku nodrošinātas 20 dar
ba vietas un laipni tiek gaidīts ik 
v iens pie LU piederošs cilvēks. 

"LU Valodu centrā esošā tehnika 
tiek izmantota arī datora lietošanas 
pamatu apguve i , šādas temat ikas 
kursi gan no l iek vienīgi grupveida 
mācību procesa ietvaros, nevis indi
v iduā l i " , pastāst ī ja Jān is Jab lon -
skis —LU Valodu centra tehniskais 
vadītājs. 

"LU Valodu centrā ir notikuši ari 
divi Minsteres universitātes kolēģu 
organizēti semināri. Ar līdzīgu dator
tehniku apgādāti centri atrodas ari 
Vi]ņas un Tartu universitātēs. Tikai 
V i ļņas univers i tātē šo tehniku iz
manto Ekonomikas . Tar tu univer

sitātē — Juridiskajā fakultātē. Arī 
pie m u m s esošo dator tehniku var 
izmantot ne tikai svešvalodu apgū
šanai — ir. piemēram, programma, 
kurā ietilpst ekonomiskā enc ik lo
pēdija vācu valodā, šobrīd tā izman
tota netiek, bet to varētu izmantot 
studenti un pasniedzēj i , kuri labā 
līmenī pārvalda vācu valodu." 

Pat laban LU Va l odu centrā top 
angļu valodas apguves programma. 
Daļēji, eksperimentālā kārtā, tā jau 
tiek lietota, bet. tā kā šai program
mai nav audiālās da ļas , s tudentu 
ieinteresētība par to kā angļu valo
das apguvei izmantojamu nav seviš
ķi liela. 

"LU Valodu centra datortehniku 

VISI GRIBAM RUNĀT SVEŠĀS 
Par to, kā šajā mainīgajā pārmaiņu 

laikā dzīvo viena no daudzajām LU fakul
tātēm — Svešvalodu — pastāstīja šīs 
fakultātes dekāns Edgars Ošiņš. 

— Kāds šobrīd ir LU Svešvalodu fa
kultātes piedāvājums studētgribētājiem? 

— Jāsaka, fakultātes piedāvājumu 
lielā mērā nosaka tās rīcībā esošie li 
dzekļi, varētu piedāvāt vairāk, ja tie bū 
tu plašāki . Bet šobrīd piedāvājam 
četras bakalaura programmas — vācu 
valodā un literatūrā, angļu valodā un 
literatūrā, franču valodā un literatūrā, 
s ineologi jā. Šogad būs j ākār to 
rakstve ida pārbaudī jums —tes ts 
attiecīgajā svešvalodā — angļu, vācu vai 
franču — un mutiskais pārbaudījums 
atbi lstošajā svešva lodā. T rešā ie
stājpārbaudījumu daļa ir sacerējums, 
un tā ir absolūt i nepieciešama, lai 
panāktu objekt īvāku ref lektantu 
vēr tē jumu, jo konkursu šogad arī 
prognozējam visai.lielu. Vēlreiz atkār
toju, ja būtu iespējams iegūt papildu 
budžeta līdzekļus, varētu palielināt bez
maksas studentu skaitu. Fakultāte ir 
saņēmusi ierosinājumu, ja jau reiz ir tik 
daudz studētgribētāju, lai tad tajā ir 
vienīgi maksas studijvietas. Bet pret šā
du variantu iebilstam kategoriski, jo, 
šādu ierosinājumu realizējot, potenciāli 
talantīgiem, bet trūcīgiem studentiem 
zūd iespēja apgūt svešvalodas mūsu fa
kultātē. Pieredze rāda, ka maksājošo un 
tātad maksātspējīgo studentu viena da
ļa nav īpaši ieinteresēta studiju procesā 
un svešvalodu apgūšanā. Protams, ir 
jau ari tādi maksājošie studenti, kas 
studijām naudu pelna paši un skaidri 
zina, ko grib no augstākās izglītības, 
kāpēc apgūst svešvalodas. 

Bakalaura programmai ir divas ievir
zes — pedagoģiskā, kuru apgūstot, uz
svars tiek likts uz pedagoģiskās jomas 
studiju kursiem, un tulkošanas apguvei 
paredzētā. 

Svešvalodu fakultāte piedāvā ari vir

kni t. s. olio valodu zviedru, somu. 
norvēģu, dāņu, japāņu, šogad piedā
vāsim ari arābu valodu. 

— Kā Svešvalodu fakultāti ir or
ganizēta maģistratūra? 

— Kad cilvēks pēc četru gadu pūli
ņiem ir ieguvis bakalaura grādu, viņam 
ir iepējams, nokārtojot iestājpārbau
dījumus, kuros diezgan liela nozīme tie
ši pārrunām, un ari tam, cik zinātniski 
interesanti uzrakstīts bakalaura darbs, 
turpināt studijas maģistratūrā. Maģis
tra programmām naudas no budžeta lī
dzekļiem nav nemaz. Ir mēģināts maģis
tratūru organizēt dažādos veidos. 

Otrs veids ir balstīts uz maģistrantu 
piesaistīšanu pedagoģiskajam darbam, 
mācot praktiskos valodas apguves kur
sus vai tādu studiju disciplīnu aspek
tus, kur viņi paši specializējas. Šī ma
ģistratūras organizētības shēma nebūt 
nav optimālā, tomēr šobrīd nav cita va
rianta. Sīs tā sauktās eksterņa maģis
tratūras minimālais ilgums varētu būt 
trīs, maksimālais septiņi gadi. Par vi
sām tām lekcijām un konsultācijām, ko 
maģistrants ir noklausījies, attiecīgs 
stundu skaits maģistrantam būtu jāno
strādā pedagoģiskajā darbā. Svešvalodu 
fakultātē šāds variants īsti netiek reali
zēts, bet ceram to realizēt nākotnē pil-
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LU FAKULTĀTĒS \ļļļ 
i zmanto vidēj i 4 0 — 50 s tudent i 
v ienas dienas laikā, ir dienas, kad 
pat 80. Tā ka par popularitātes trū
k u m u s ū d z ē t i e s n e v a r ē t u . ī paš i 
daudz nāk studenti no Ekonomikas 
un Vadības un ekonomiskās infor
mātikas fakultātes, protams, ari no 
Svešvalodu fakultātes. Pēdējā laikā 
LU Va lodu centru p lašākā skai tā 
sākuš i a p m e k l ē t arī s tudent i n o 
Ģeogrāf i jas. Bioloģi jas un Ķīmijas 
fakultātes. 

LU Valodu centrs atrodas Visval
ža ielā 4a. 402. telpā un gaida visus 
tos, kuri vēl neprot, bet vēlas runāt 
vācu valodā. 

VALODĀS 
nībā. Šādā veidā maģistratūra paliek 
bezmaksas un talantīgiem jauniešiem 
tādējādi ir iespējams sevi apliecināt ari 
maģistra programmas ietvaros. 

Šobrīd Svešvalodu fakultāte piedāvā 
maģistra programmas veidā apgūt an
glofilo filoloģiju un valodas mācīšanas 
metodiku un arī germanofilo filoloģiju 
un valodas mācīšanas metodiku. 

— Studēt bakalaura vai maģistra prog
rammu nav vienīgais veids, kā apgūt 
svešvalodu jūsu fakultātē. Kādi studiju 
varianti vēl tiek piedāvāti? 

— Varianti ir, bet vienīgi par maksu. 
Patlaban darbojas Svešvalodu koledža, 
kurā apmācību laiks ir divi gadi, un ko
ledžas studiju programmā ir sakoncen
trētas gandrīz visas tās pirmās valodas 
praktiskās zināšanas, ko savukārt var 
apgūt bakalaura programmas ietvaros. 
Pabeidzot koledžu, tās students iegūst 
atbilstošo sertifikātu un pietiekošas va
lodas zināšanas, lai strādātu jebkurā 
privātā — vai arī valsts — biznesa 
struktūrā vai jebkurā citā sfērā, kur 
vienkārši ir vajadzīgas praktiskās sveš
valodas zināšanas. Ir aizsācies ari ko
ledžas otrais posms, kura studiju prog
rammu veido teorētiskās ievirzes kursi 
un otrās svešvalodas praktiskā apguve, 
šis koledžas posms ilgst trīs gadus, un 
to pabeidzot, arī ir iespējams iegūt ba
kalaura grādu. 

Atklātās universitātes studiju režīms 
ir izveidojies agrākās neklātienes vietā. 
Atklātajā universitātē students var stu
dēt neierobežoti ilgu laiku, izvēloties vie
nu, divus vai vairāk apgūstamos studiju 
kursus semestri, un galarezultātā sa
ņemt bakalaura diplomu. Atklātas uni
versitātes studenti maksā tikai par kat
ru noklausīto kursu, protams, var arī 
programmu apgūt patstāvīgi un kārtot 
jebkuru eksāmenu, iepriekš apmeklējot 
vienu, divas konsultācijas, un maksāt 
attiecīgi daudz mazāku summu. 

{Turpinājums 12. Ypp.) 
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MŪSU VIETA NEVIENS NEKO NEDARĪS jeb 
Ekonomikas fakultātē tiek organizēta Studentu 

pašpārvalde 
28. aprīlī mums visiem bija iespēja 

vēlēt LU Studentu Domi. kurā ievēlēja 
25 studentus no visas Universitātes. 
Cerams, ka viņiem būs iespējams pa
veikt visu to. ko mēs lasījām vēlēšanu 
kandidātu sarakstos. 

Taču gandrīz paralēli un neatkarīgi 
no šīs studentu organizācijas radās 
ideja izveidot pašpārvaldi vienai fakul
tātei, konkrētāk, lielākajai fakultātei 
Universitātē — Ekonomikas fakultā
tei. Viens no pamatojumiem ir ari tas. 
ka tie daži pārstāvji no katras fakultā
tes, kuri būs Domē. nevar dot pietie
kamu atgriezenisku saiti un ietekmēt 

UZDEVUMS — 
14. aprilī no pl. 18.00 —21.00 notika 

kārtējā Latvijas Studentu apvienības 
darba grupas sanāksme, kurā piedalī
j ā s Latvijas Universtitātes. Latvijas 
Sporta Pedagoģijas akadēmijas studen
tu dekanāta. Liepājas Pedagoģiskās 
universitātes. Latvijas Medicīnas aka
dēmijas un Rīgas Tehniskās universi
tātes vairāku fakultāšu pašpārvalžu un 
Studentu Parlamenta pārstāvji. 

Viens no aktīvākajiem Latvijas Stu
dentu apvienības darba grupas dalīb
niekiem ir RTU Studentu Parlamenta 
prezidents J. Eglīte. Tieši Tehniskajā 
universitātē visdziļāk iemiesojusies 
studentu pašpārvalžu ideja. Tā realizē
jās un sāka attīstīties jau no 1988. ga
da, kad A. Avots izteica priekšlikumu 
izveidot visu RTU studentu pārstāv
niecību komjaunatnes un studentu 
arodbiedrības vietā. 

Abas iepriekš minētās organizāci
jas, pinnkārt. vairs nebija populāras, 
otrkārt, pārstāvēja tikai savu biedru 
intereses. RTU rektors atbalstīja šo 
ideju par Studentu Padomes dibināša
nu un veicināja šo procesu. Studentu 
Padome bāzējās uz 1922. gada Stu
dentu Parlamenta likumiem, taču ide
j iskais kodols noformējās — kā pa
stāstīja studentu parlamenta ekspre
zidents Dz. Striks — tad, kad rektors 
tīri direktīvi nozīmēja katras fakultā 
tes pārstāvim būt klāt RTU Senāta sē
dēs, tādējādi sastādot 25% senatoru 
un i e gūs t o t i espē ju i zšķ i r t savas 
augstskolas galvenos jautājumus. 

1991. g. 19. marts nesa jaunu pavēr
sienu RTU sludentijas dzīvē, jo Senāts 
apstiprināja jauno Nolikumu par Stu
dentu Parlamentu. Diemžēl šai institū
cijai nav juridiska seguma, jo Latvijas 
likumdošanā šādas organizācijas nav 

dzīvi katrā atsevišķā fakultātē. Savu
kārt fakultātes pašpārvaldē varētu tikt 
ievēlēti kādi 16 studenti, kuri nodar
botos ar sekojošiem jautājumiem: 

— finansu (stipendijas, pabalsti u. c.): 
— izglītības (mācības un ārējie sakari): 
— atpūtas un kultūras: 
— darba un sadzīves (kopmītnes, 

darba piedāvājumi, informācijas iz
platīšana u. tml.). 

Mēs esam pārliecināti, ka studentu 
pašpārvalde ir vajadzīga gan studen
tiem, gan pasniedzējiem, jo tādā veidā 
varētu reālāk apzināt un risināt fakul
tātes studentu vajadzības, priekšliku-

AIZSARGĀT STUDENTU INTERESES 

mus un problēmas. 
Šajā sakarā m ē s a ic inām v isus 

Ekonomikas fakultātes studentus ak
tīvi piedalīties pašpārvaldes izveido
šanā, izvirzot kandidātus vēlēšanām 
un izsakot savu viedokli balsojot. Un 
varbūt šādā veidā, ar pašpārvaldes 
palīdzību mēs paši savu — studentu 
dzivi varētu padarīt interesantāku. 

Ekonomikas fakultātes studente 
INGA SAMOVICA 

P. S. Par konkrētiem datumiem būs 
infonnācija fakultātē. 

paredzētas, taču RTU Senāts Studentu 
Parlamentu atzīst parstudentu likumī
gu pārstāvi. Tagadējo studentu parla
mentu ievēlēja 1993. g. maijā. Bija divi 
saraksti (tā kā nekādas lielās izvēles 
nebija) un vēlēšanu kampaņa nebija 
sevišķi skaļa, jo, kā uzsvēra eksvicepre-
zidents Dz. Striks. vēlēšanu kampaņa ir 
atkarīga no vispārējās studentu aktivi
tātes un, tā kā jaunieši ir diezgan vien
aldzīgi pret augstskolas politisko dzīvi, 
vēlēšanas notika pavisam ikdienišķi. 
Parlamentārieši savos amatos ieslīdēja 
nemanāmi, jo daudzi no viņiem jau iep
riekš bija aktīvi cilvēki, bet pašlaik viņu 
darbība ir kulminācijā — tiek organizēti 
izklaidējoša rakstura pasākumi, sporta 
dienas, sacensības, vini Senātā izmanto 

savas veto tiesības. 
Jaunas vēlēšanas noliek arī šogad: 

gan Latvijas Universitātē, gan Rīgas 
Tehniskajā universitātē. 

28. aprilī LU fakultāšu foajē atradās 
t. s. LU Studentu Domes iecirkņi, kuros 
jebkurš LU students varēja nobalsot 
par kādu no astoņiem sarakstiem, un 
to piedāvātajām programmām. Daudzi 
no kandidātiem piedalījās 14. aprīļa 
Latvijas Studentu Apvienības darba 
grupas sanāksmē, un pārsprieda IJSA 
statūtu projektu un izdarīja labojums 
tajā. taču pro jekts vēl nav pie
ņemts. Droši zināms, ka 2.1. punkts 
darbosies — "I>SA galvenais uzdevums 
ir aizsargāt studentu intereses". 

AIJA ŠULTE 
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UNIVERSITĀTEI TAGAD IR STUDENTU DOME 
28. aprīlis LU bija īpaša diena, tajā notika LU Studentu 

Domes vēlēšanas. Vēlētājiem saru izvēli vajadzēja izdarīt, 
izvēloties starp astoņiem vēlēšanu sarakstiem un katrā 
šajā sarakstā slēpās idejas, priekšlikumi un solījumi Uni
versitātes studiju darba un saviesīgās dzīves pārveidoša
nai un uzlabošanai. 

Vēlēšanu saraksts "Demokrāti", 
kuru pārstāv trīs Ekonomikas fa
kul tātes s tudent i , l ielu uzmanību 
sola veltīt studentu tiesību aizstā
vībai — it īpaši stipendiju jautāju
m ā un kā j a u e k o n o m i k a s z inā
tāji — LU saimnieciskajai dzīvei. 

Turpretī vēlēšanu saraksts T e o 
loģijas fakultāte" savu ieguldījumu 
paredz sniegt tieši Universitātes ga
rīgās atmosfēras veidošanai, veici
nāt kultūras sakarus starptautiskā 
līmenī un uzsver nepieciešmību LU 
akadēmisko darb ību saglabāt v is
maz esošajā l īmenī . Vē l ēšanu sa
rakstā "Teoloģi jas fakultāte" , pro
tams, atrodami Teoloģi jas fakultā
tes studentu uzvārdi. 

Viens no pirmajiem Siudeniu 
Domes Nolikuma izstrādātājiem — 
EDMUNDS GLEBAVIČUS 

Organizācija "12. marts" apvieno 
dažādu fakultāšu studentus un sola 
vākt un apkopot iri/unriāi'fju par LU, 
organizēt studentu kultūras dzīvi un 
vē las studi ju p r o g r a m m u uz labo
š a n u . S a v ā d a r b ī b ā " 1 2 . m a r t s " 
iesaista kā studentus, tā mācībspē
kus un grib panākt LU darba uzla
bošanos uz jau esošo resursu bāzes. 
Studentu asociācijas "Gadsimts" vei
dotāju vidū ir Vēstures un filozofijas. 

Vadības un ekonomiskās informā
tikas fakultātes socioloģijas un poli
toloģijas specialitāšu studenti, kuri 
par savas darb ības ga lveno mērķi 
uzskata — panākt stabilāku infor
mācijas apriti LU — lai studenti j au 
laikus tiktu informēti par gaidāma
j i em pasākumiem, nevis saskartos 
jau ar not ikušu faktu. "Gads imts " 
ar ī so la v i eno tu s i s t ē m u s tud i ju 
programmu kvalitātes uzlabošanai. 

"Vientuļais ģeogrāfs" pārstāv vie
nīgo vēlēšanu sarakstu, kurā ir tikai 
viena kandidatūra un tā vienatnē ar 
sevi sola atgādināt par mazo LU fa
kul tāšu — it īpaši Ģeogrāf i jas — 
interesēm lielo fakultāšu vidū. kā ari 
ar preses pal īdz ību cer ieinteresēt 
sabiedrību un valdību par studentu 
problēmām. Pirmsvēlēšanu apvienī
b a "Lieliskais septītnieks", k u r ā 
apvienojušies Juridiskās fakultātes 
studenti, plāno uz LU atgūto īpašu
mu bāzes veidot uzņēmējsabiedr ī 
bas . lai ar uzņēmējdarbību varētu 
gūt peļņu gan Universitāte, gan at
sevišķi studenti. "Liel iskais septīt
nieks" vēlas ari, lai pēc iespējas āt
rāk tiktu ieviesta kredītsistēma un 
studiju programmas atbilstu specia
litātei un studējot iegūtās zināšanas 
patiesi noderētu reālajam darbam. 

Vēlēšanu sarakstā "Divi traki eko
nomisti" ir ies lēpies ari visai eko 
nomiska rakstura solījums izveidot 
LU studentu darba biržu, kurā būtu 
atrodama informācija gan par darba 
piedāvājumiem, gan darba meklētā
j iem, un ar Domes palīdzību pārņemt 
un apsaimniekot studentu kopmīt
nes un kafejnīcas, kā ari izveidot jau
nu studentu atpūtas centru. 

Studentu un studenšu korporāci
ju pirmsvēlēšanu saraksts domā gā
dāt pa r s tudentu un māc ībspēku 
savstarpējo attiecību kultūras uzla
bošanu, par lielākām iespējām stu
dēt ā r z emēs un s tudentu c i en īgu 
svētku organizēšanu, atjaunojot ve
cās labās tradīcijas, un sola ari aiz
stāvēt studentu intereses, LU vadī
bai pieņemot lēmumus. 

Iepazīstoties aptuveni ar šādu in

formāciju par vēlēšanu kandidātiem 
ari vajadzēja veikt lielo izvēli — bal
sot. Un gluži tāpat kā p i rms Stu
dentu Domes vēlēšanām ikviens va
rēja iepazīties ar kandidātu iecerēto 
darbības programmu, tā tagad ne
vienam neliek slēpti vēlēšanu rezul
tāti, kas katrā fakultātē atrodami 
vispārējai apskatei. 

Studentu Domes vēlēšanās ir bal
sojis 891 Universitātes students un 
laikam j a u droši var teikt, tikai 891 . 
j a zinām, ka pilna laika studenti ir 
6223. 414 maģistranti, vēl j au stu
dē ari vakarnieki, neklātnieki. 

I e spē jams , ka i emes ls tam ir 
pārāk īsā priekšvēlēšanu aģitācijas 
kampaņa, vai ari informācijas trū
k u m s pa r v ē l ē šanu kand idā t i em , 
bet kā sacīja kāds vēlēšanu komisi
j a s pārstāvis: "Nozīmīgs un apsvei
cams not ikums jau ir tas. ka šādas 
vēlēšanas vispār notiek. Kā nu j au 
ir zināms, vēlēšanās ar pārliecinošu 
pārsvaru uzvarēja studentu un stu
denšu korporāciju priekšvēlēšanu 
saraksts un Domē būs trīspadsmit 
šī saraksta pārstāvji. Par "12. mar
ta" organizāci ju. "Teoloģijas fakul
tāti" un "Gadsimtu" nodotais balsu 
skaits ļauj katram no šiem vēlēšanu 
sarakstiem iekļaut Studentu Domes 
sastāvā trīs savus pārstāvjus. Lai
mīg i v ē l ē š a n a s ir i z turē j is "V i en 
tuļais ģeogrāfs" un viņš ari turpmāk 
būs v i en tu ļ š LU S tudentu Domē . 
gluži l ikpa l v i ens Studentu Doniē 
būs kāds no "Demokrāt iem" un ari 
no "Liel iskā septītnieka". Vienīgais 
v ē l ē šanu sa raks t s , kas S tuden tu 
Domē sevi apliecināt nevarēs ne vie
nā, ne dažādos veidos, ir "Divi traki 
ekonomisti", kurš vēlēšanās savāca 
v i smazāk ba l su , jāp ieb i l s t ar i . ka 
tieši ar šo sarakstu vēlēšanās kan
didēja studentu pašpārvaldes veido 
šanas idejas aizsācēji. 

Studentu Dome ir ievēlēta. Jācer, 
ka tā realizēs visu apsolīto, iecerēto 
un vēl ideju līmenī esošo. Vārdu sa
kot, būs orientēta uz to, lai students 
Universitātē varētu iegūt labu izglī
tību un justos kā jau Alma mater. 

MAGDA RIEKSTIŅA 
TEŅA NIGUĻA foto 
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"DOMĀJIET! TĀ 
RADĀS 

ATKLĀJUMI." 
K. Valdemāra ielā atrodas nams, 

kuru a rh i t ek t s Indr iķ is B lanken
burgs cēla Franču liceja vajadzībām 
1929. — 30. g. ari par Francijas lī
dzekļiem. Arhitektu vidū pastāv vie
doklis, ka namu K. Valdemāra ielā 
48 vajadzētu iekļaut Rīgas arhitek
tūras pieminekļu sarakstā. 

Ēkā ar tik interesantu vēsturi ta
gad atrodas LU Ķīmijas fakultāte. 
P i rmās Latv i jas Repub l ikas la ikā 
ķ īmiķus sagatavoja Pol i tehniskais 
institūts, kurā bija Ķīmijas tehnolo
ģijas nodaļa. T ā kā 50. gados Latvi
j a s ķīmiķi bija tik stipri z ināšanās 
un pietiekoši daudz. Ķīmijas fakul
tātes p i rma i s d e k ā n s G. S la id iņš 
pielika daudz pūļu, lai Latvijas Uni
vers i tātē 1958. g. sāktu darbot ies 
faku l tā te . No 1958. gada arī ēka 
k ļuva p a r Univers i tā tes ī pašumu. 
Kopš tā laika RTU pamatā mācīja 
nākošos ķ īmiķus—inžen i e rus , bet 
LU gatavoja ķīmiķus—teorētiķus. 

Par Ķ īm i j a s f aku l t ā t e s p rob l ē 
mām un notikumiem centāmies uz-

TEŅA 
NIGUĻA 

foto 

Profesors H. Gode bija ļoU atsaucīgs LU presei 

algas. Valdība nepiešķir l īdzekļus. 
Likvidēja Zinātņu akadēmiju. Olai
nē strādāja daudzi LU un RTU ab
so l ven t i , t agad tās u z ņ ē m u m s ir 
bankrotējis. 

Domāju, ka RTU stāvoklis ir slik
tāks, j o ķīmiķi—inženieri darbu ie 
guva . ba ls to t i es uz pā rmēr ī go in 
dustr ia l i zāc i ju . LU nodarbo jas ar 
s tudentu akadēmisko i zg l ī tošanu. 
Kādreiz bija laba prakse — ari citās 
fakultātēs lasījām ķīmijas kursus . 
P iemēram, ekonomist iem, k o tajos 
laikos sauca par tautsaimniekiem, 
prot . A . I ev iņš p a s n i e d z a ķ īm i ju 
r e n t g e n o g r ā f i j ā . D o m ā j u , k a ar i 
nu isd ienās f i z iķ iem, tautsa imnie 
k iem, b io log i em, ģeogrā f i em vaja
dzētu klausīties lekcijas ķīmijā. Mū
su fakultātes māc ību spēki varētu 
apkalpot šīs fakultātes, taču kopš 
nesena laika šo fakultāšu māc ību 
plānos ķīmija neietilpst. 

— Ja Ir tik bēdīga situācija, kā
pēc jaunie cilvēki grib studēt ķīmiju 
un stājas jūsu fakultātē? 

— Stājas, j o ir interese un spējas. 
Laba ķīmiķa galva var veikt daudz. 
Fs saku studentiem: " D n m rijiet? Tā 

ANDRA DZEŅA foto 

zināt no dažādiem cilvēkiem, kas ar 
to saistīti. Profesors H. Gode bija 
ļoti pret imnākošs. 

— Kas Ir ķīmija? 
—Ķīmija ir j aunākā no dabaszi

nā tnēm, kā tāda tā radusies tikai 
pirms divsimt gadiem. 

— Vai Latvijas ķīmiķiem ir darbs? 
—Pašlaik notiek štatu samazinā

šana. Daudziem vajadzīgas lielākas 

V Ā R D A N O S A U K T 

A U D I T O R I J A 
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Par u-atra ienākšanu Ķīmijas iakultāie liecina ne tikai afišas, 
bet arī slavenu aktieru ikdienas maltīte ķīmiķu kafejnīcā. 
radās atklājumi." Polimērus ieguva, 
vienkārši sajaucot divas vielas. Ka
mēr mums nav tehnisku iespēju, ir 
j ā d o m ā . Nevar sa l ī d/ : " - ī ! . p i emē 

ram, ar ASV. 
k u r ir m o 
d e r n a s i e 
kār tas . Lat
v i jā p i e z i -
n ā t n i s k a 
d a r b a p a r 
k r i s t ā l i s k u 
d a l u v a j a 
dzē ja sēdē t , 
pētīt un do 
māt gadu. 

T r e š ā u n 
ceturtā kur
sa s t u d e n t i 
bija optimis
t i s k ā k n o 
skaņot i , se 
višķi attiecī
bā uz darbu, 

j o daudzi cer iestāties maģistratūrā 
un tikai pēc tam iet strādāt — pār
baudīt pārtikas kvalitāti , aizsargāt 
vidi. kontrolēt tās tīrību, mācīt bēr 
niem ķīmiju, gatavot medicīnas pre 
parātus, zāles, droši v ien var kļūt 
ari par politiķi, j o brāli Kreitusi. Do-
bel is, prāvests Vanags esot studē
juši ķīmiju. 

Uz jautājumu, kāpēc studentiem 
patīk Ķīmijas fakultāte, atbildes se
koja momentāl i : Jānis — "pēdējais 
kas ir. ir m ā c ī b a s " . Rita — " tā ii 
k las iska z inātne" . Agnese — "brī 
vība. nebāž politiku, nenotiek šķiro 
šana. nodarbojamies tikai ar ķīmi 
ju" . Tieši Rita un Agnese bija no tās 
darba grupas, kas cenšas padari ( 
studentu dzīvi Ķīmijas fakultātē in 
teresantāku. kaut vai noorganizēt 
kārt īgu balJuku, ar kuru. kā dz ir 

dēts. ir apmie
rināti ari c i tu 
fakultāšu stu
d e n t i . Ev i j a 
Brante un Iri-
na Jerašenko . 
k u r a s š o g a d 
g a t a v o j a s i e 
gūt baka laura 
g r ā d u un r u 
d e n ī s t ā s i e s 
maģ i s t ra tū rā , 
kā in t e r e san 
tāko laiku stu
dijās atcerējās 
p i r m ā k u r s a 
k o l h o z u , k a d 
b i j a v i s j a u t -
rak, daudzi no 
k u r s a b i e d -

. , riem vēl nez i -
TEŅA N1GUĻA foto 

nāja. ka līdz ceturtajam kursam vi
ņi netiks. Valmieras rajonā atradās 
šķūnis, kurā studenti pavadīja die
nu, nesdami siena ķīpas no v iena 
gala uz otru. turpretī naktis viņi pa
vadīja aukstā sporta zālē. sildoties 
pie viena neliela elektriskā sildītāja. 
Tagad , ceturtajā māc ību gadā. at
liek laika tikai atcerēties bijušo, jā
izstrādā gan kursa darbs, gan ba
kalaura darbs. 

Studenti ar interesi vēro. ka Ķī
mijas fakultātes telpas tiek izīrētas, 
piemēram, Rūtentāla un Jaunatnes 
teātr im, be t uz i z rādēm "v ie tē j i e " 
siudenti ni/iet gan loti. loti reti. Pa 

Kādam pauk ari ta sevi iemūži
nāt fakultātes sienās 

rasti notiek tā — Agnese iet pa Ķī
mijas fakultātes ga i leni , kuram ir 
augsti griesti, kurā atrodas dažādi 
skapji ar ķimikālijām un kurā vēdī 
naftal īna — ga lvenās izejvielas — 
smaka, a izdomājusies par Ķīmijas 
zinātni, pēkšņi kāds kliedz, kl iedz 
no visa spēka, it kā kaut kas nelabs 
b ū t u no t i c i s . . . A g n e s e a tceras — 
teātris — un iet tālāk. 

Ķīmijas fakultātes zālē darbojas 
Studentu teātris, kura izrādes bū
šot 24. un 30. maijā. Tā dal ībnie
ki — ari studenti, cer uz lielu skatī
tāju atsaucību. 

CTurpmājums 12. lpp.) 
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"PAR MAZ MĀCA ĶĪMIJU, TĀPĒC TO PAR MAZ IZPROT" 
CTurpinājums no 11. lpp.) 

Iepazināmies ar Ķīmijas fakultāti 
ļoti n e t r ad i c i onā l i — a r sa imn i e 
ku — dekānu izrunājoties pašās bei 
gās. Dekanātā sagaidīja izpalīdzīga 
sekretāre, kuru studenti ļoti ciena 
un mīl . Viņi teica: "Sekretāre ir ļoti 
laba. varētu teikt — fakultātē mātes 
v ietā . V iņa d a u d z ko i zkār to , uz
klausa. Ja kāds gr ib a iz iet no fa
kultātes, v iņa tris reizes, pēc tam vēl 
ceturto pierunā, lai neiet projām." 

Dekāns, prof. J . Drēgeris arī bija 
ļoti laipns un piekrita sarunai. 

—Kādas pēdējā laikā radušās izmai
ņas? 

— A r i ķ īmiķ iem ir baka laura un 
maģistra programmas. Maģistratūrā 
ir dažādi virzieni, kas l īdz šim nav 
bi juši — v i d e s ķ ī m i s k ā k o n t r o l e , 
pā r t i kas p r o d u k t u ķ īmi ja un ek 
spert īze. Mēs mēģ inām pie lāgot ies 
tam. kas ir vajadzīgs. Protams, sa
g labā jam t. s. v e c o s v i r z i e n u s — 
neorganisko, organisko un fizikālo 
ķīmiju. 

— Aktuāla tēma ir finanses. Kāda 
ir situācija šajā jomā? 

— Dabaszinātnes ir dārgākās un 
grūtākās . J a fakultātē iestājas 50 
studenti, tad labi, j a 30 to beidz. 

M u m s praktiski nav maksas stu
dentu — Vāci jas Z inātnes padome 
publ icē jus i da tus pa r m ā c ī b u un 
pētniecisko darbu i zmaksām Vācijā. 
Tie raksturo l īdzekļu patēriņu dažā
du profesiju speciālistu izglītošanai. 
"Vislētākie" izrādījušies jurist i , be t 

"v isdārgākie" — da
b a s z i n ā t ņ u spec iā 
listi, pie kam ķīmija 
a t r a d ā s s a r a k s t a 
p i rma jā v i e tā . M ē s 
nevaram strādāt bez 
komp jū te r t ehn ikas , 
bet tās trfikst. 

— Vai finansiālās 
problēmas nerisināt 
izīrējot telpas? 

— Ķīmijas fakultā
tes zāli izīrē Studentu 
k l u b s , m u m s še i t 
te ikšana ir mazāka. 
F a k u l t ā t e vē l n a v 
j u r i d i s k ā p e r s o n a . 
Drīzāk ir tādi gadījumi, kad mēs vē
lamies kādu vakaru organizēt, tas jā
saskaņo ar Studentu klubu. Ienāku
mi no izīrēšanas tiek Universitātei. 

— Kā jūs raksturotu studentus? 
— Mūsu studentu skaits ir ma

zāks nekā citās fakultātēs, j o nav 
vakara nodaļas , divu p lūsmu. Šo
gad pirmo reizi 4 . kursu beigs stu
dent i ar baka laura grādu. Daudzi 
n o v iņ i em gatavo jas s tudē t tā lāk 
maģistratūrā. Domāju, ka vājāka
j i em mācībās būs jāatpal iek, jāsa
mie r inās ar baka laura g rādu . V i 
ņ i em būs z ināšanas ķīmijā, tāpēc 
varēs strādāt laboratorijās. 

A r studentu zināšanu līmeni es
m u apmier ināts . Gadī j ies dz i rdēt , 
ka pat tie, kurus atskaitām, ir ļoti 
labi studenti. Piemēram, Ekonomi
kas fakultātē studē kādreizējie mū-

ANDRA DZEŅA foto 
su fakultātes studenti. 

— Vai diplomētiem ķīmiķiem būs 
darbs? 

— Protams. Vēl pastāv Organis
kās s intēzes ins t i tūts , kur s t rādā 
labāk ie o rgan iķ i . F i rma GR INTEX 
ražo med i c īn i skos p repe rā tus . tai 
b ū s va j adz ī g i m ū s u s a g a t a v o t i e 
speciālisti. Jaunie ķīmiķi tāpat varēs 
darboties vides aizsardzībā un pār
tikas produktu kontrolē, ekspertīzē. 

Brīnišķīgam Ķīmijas fakultātes de
kāna, prof. J . Drēgera teicienam pie
vienojas raksta autore: "Par maz mā
ca ķīmiju, tāpēc to par maz izprot." 

AUAŠULTE 

VISI GRIBAM RUNĀT SVEŠĀS VALODĀS 
(Turpinājums no 7. lpp.) 

— Kādas jaunas studiju programmas 
domājat piedāvāt nākotnē? 

— Ir doma sākt japāņu valodas un 
ari vairāku Ziemeļvalstu valodu baka
lauru programmas, bet šobrīd trūkst 
kvalificētu vietējo lektoru, un šīs prog
rammas nav iespējams balstīt vienīgi uz 
vieslektora darbu. 

— Kāds ir jūsu viedoklis diskusijā par 
tālākajām reformām LU — centra
lizācijas un decentralizācijas projektiem? 

— Es pilnībā atbalstu LU decentrali
zācijas ideju, līdz juridiskas personas 
tiesību piešķiršanai fakultātēm. Kādēļ 
decentralizācija ir nepieciešama? Vairā
ku iemeslu dēļ. Pirmkārt, lai tad, kad 
fakultātei iedala budžeta līdzekļus, mēs 
skaidri zinātu, ka varam tos izmantot 
pēc saviem ieskatiem. Otrkārt, fakultā
tei iegūstot lielāku patstāvību, pirmais, 
ko vajadzētu darīt, ir pārskatīt to struk

tūru telpu īres maksas, kuras šobrīd 
atrodas Svešvalodu fakultātes telpās. 
Lai katra apakšīmieka gūtā peļoa būtu 
adekvāta tai, ko maksā vidēji Rīgas pil
sētā, un lai iegūtos līdzekļus varētu iz
mantot fakultātes saimnieciskās bāzes 
nostiprināšanai. Treškārt, fakultātes 
budžetam šobrīd zūd ari lielākā daļa no 
maksājošo studentu mācību maksas — 
3 0 % central izēt ie atskait ī jumi LU, 
37% — sociālais nodoklis u. tml. 

Savukārt attīstoties decentralizācijai, 
būtu iespējams padomāt par %'eidiem, 
kā jau tā samērā trūcīgos līdzekļus ie
taupīt. 

— Jūsu domas par Jaukto bakalaura 
grādu izveidošanos. 

Ja rodas jauktie bakalaura grādi, tad 
jebkurā gadījumā vispirms ir jāvienojas 
bakalaura programmu direktoriem un 
jāizstrādā kopīga stratēģija, neatkarīgi 
no tā, vai bakalaura programmas tiek 

piedāvātas vienā vai dažādās fakultātēs. 
Pat ja mainās LU fakultāšu sadalījuma 
struktūra; izveidojoties Humanitāro zi
nātņu. Dabaszinātņu, Sociālo zinātņu 
u. c. fakultātēm, problēma ar jauktajām 
bakalaura programmām pastāvētu jo
projām, piemēram, ja students vēlētos 
iegūt bakalaura grādu dabaszinātnē un 
angļu valodā, bioloģijā un vācu valodā 
u. tml. Un te jau parādās jautājums par 
LU tālāko attīstību, variējot ar studiju 
piedāvājumu. Konkrētā bakalaura prog
ramma varētu ietvert divus aspektus — 
eksistēt gan kā pamatprogramma jeb 
visas studiju programmas A daļa, gan 
kā papildprogramma jeb B dala — A 
daļas īsāks variants. Šādā veidā varētu 
radīt jebkuru skaitu jaukto bakalaura 
programmu un jebkādus to variantus. 

MAGDA RIEKSTIŅA 
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Bildē pa labi: uzvarētāju komanda 
fakultātes studenti 

30. aprīlī LU stadionā notika Fut 
bola diena. Tajā piedalījās sešas vī 
riešu komandas. Pirmo vietu izcīni 
j a Ekonomikas fakultātes II kursa 
k o m a n d a , ot ro — Ģeogrā f i jas un 
trešo — Fizikas un matemātikas fa 
kultātes komanda. 

Sieviešu komandas pārstāvēja di
vas fakultātes. 

Spraigā cīņā p i rmo v ietu ieguva 
Vēs tu r e s un f i lozofi jas fakul tā tes 
meitenes, uzvarot Fizikas un mate
mātikas fakultātes komandu ar re
zultātu 1:0. 

Labākie spēlētāji — Vad ims Slo-
vaiskis, Niklāvs Lācis. Rasa Pārpuce. 

Uzvarētājiem tika balvas un "US" 
diplomi. Cerams, ka nākamajos ga 
dos futbola diena izraisīs vēl lielāku 
interesi un atsaucību. 

Galvenais tiesnesis 
VADIMS KĻIMOVS 

— Ekonomikas 

25. un 26. aprīlī Rīgas pilsētas vienī
gajā augsta mēroga vieglatlētikas sacen
sību sarīkošanai atbilstošajā stadionā, 
risinājās "Universitātes Sporta" (US) 
kausa izcīņas sacensības vieglatlētikā. 
Tās bija pirmās lielākās sacensības brivā 
dabā. Piedalījās turpat 150 dalībnieku. 

Kā jau parasti, sacensības sāka sprin
teri. Vīriešiem par pārsteigumu parūpē
j ā s M. Lapiņš (Ķīm. f . ) , kurš 60 m 
distancē pārspēja pat par favorītu atzīto 
A. Bemberi (Ped. f.). Abiem gan vienāds 
rezultāts 7.0 s. bet par nieka liesu Māris 
bija ātrāks. Sievietēm gan 60 m, gan 
200 m ātrākā bija K Tālberga (Ped. f.) — 
7.9 s resp. 27.1 s. 

Ne mazāk spraigi risinājās tāllēkšanas 
sacensības vīriešiem, kur līdz pēdējam 
mēģinājumam vadībā bija M. Lapiņš — 
6.64 m, bet pēdējā lēcienā par 2 cm 
tālāk lēca Ģ. Staķavs (Ped. f.) — 6.66 m, 
tādējādi otrreiz iegūdams čempiona titu
lu, jo dienu iepriekš vioš vistālāk aiz-

VIEGLATLĒTI SĀKI 
mela šķēpu — 55.74 m. Sievietēm šajā 
disciplīnā sīvā cīoā ar LU rekordisti 
I. Skrastiņu, uzvarēja 1. Ločmele (Ped. 
f.) — 52,70 m, kas ir labs sasniegums tik 
agrā pavasara periodā. 

Kā parasti, iepriecināja tāllēcējas. Tā 
US čempione M. Lavrinoviča (Biol. f.) 
piezemējās 5.87 m tālu, bet vicečem-
pione S. Rullē — 5.60 m. Interesanti risi
nājās cīņa par LU čempiones godu 
augstlēkšanā sievietēm starp 5. kursa 
studenti Z. Krūmiņu (Filol. f.) un 
A Gulbi (Ped. f. I k). Uzvarēja pieredze 
un sacensību rutīna, un A. Gulbes res
pekts. Rezultāti 1.70 m un 1.65 m. 

Kārtējo uzvaru savā sporta karjerā iz
cīnīja divkārtējais LR ziemas čempions 
E. Tēbelis (Ped. f.), uzvarot 400 m skrē
jienā ar 50.4 s, par 0,2 s pārspējot pagā
jušā gada LU čempionu A Lāruiu. 

4X100 m stafetes skrējienā vīriešiem 
Pedagoģijas fak sprinteri finišā apsteidza 
puišus no "Ausek]a", sasniedzot 45.4 s. 

Bilde pa kreisi: sacensību 
galvenais tiesnesis vidū 

VLADISLAVA RUBCOVA foto 

Triscīņā vīriešiem J. Freivalda (Ped. f.) 
sniegums 1506 p un tikai par 7 p pār
spēts studiju biedrs E. Untāls (Ped. f ) . 
Jāpiezīmē, ka J. Freivalds, kurš ir valsts 
čempions slēpošanā, taktiski gudrā un 
interesantā cīņā apspēlēja A. Giguli 
(Ped. f.) 3 km skrējienā. Tātad vieglatlē
tiem ir ko pamācīties no citiem sporta 
veidiem. Vēl par LU čempioniem sievie
tēm kļuva: 800 m skrējienā G. Zamberga 
(Biol. f.) 2:36.2 min, lodes gr. R. Vavilova 
(Teol. 1.) 10,87 m un trīscīnā I. Sēr 
mūksle(Geogr. f.) 1147 p. 

Vīriešiem: 200 m A. Lāriņš (Fiz. un 
mat. f.) — 22.8 s, 1500 m A. Ģigulis (Ped. 
f.) 4:23.0 min, augstlēkšanā N. Freibergs 
(Fiz. un mat. f.) 1,80 m. 

Komandu cīņā labākie bija Pedagoģi
jas fakultātes pārstāvji, otrie — Ģeogrā
fijas fak. sieviešu un vīriešu komandas, 
bet trešās — topošās biologes un Fizi
kas un matemātikas fakultātes vīrieši. 

V. ZEKUNDE 
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NEVIENS NEPALIKA NEAPMIERINĀTS 
VAI DEJA AR NĀVI 

27. aprīlī studentu grupa 
no Vēstures un filozofijas fa
kultātes 3. kursa doc. I. Mi-
sāna un doc. V. Pāvulāna va
dībā apmeklēja kaimiņvalsts 
Igaunijas galvaspilsētu Talli
nu. Šim ceļojumam bija no
teikts mērķis — iepazīt ti
pisku viduslaiku pilsētu. 

Doe. I. Misāns ir fakultātes Seno 
un viduslaiku vēstures katedras va
dītājs un 3. kursa studentiem lasa 
lekciju kursu "Viduslaiku pi lsēta" 
kurā saistoši pastāsta par vidus 
laiku cilvēku mentalitāti un kul
tūru. 

Pirmā vēsturiskā celtne, ko ap
meklē ja ekskursant i , bi ja Tal l i 
nas pilsētas arhīvs, kurā glabājas 
v idus la iku mater iā l i , tai skaitā 
Tall inas Rātes un Hanzas tirgotā
j u dokumenti . Par arhīva vēsturi 
un mūsdienu situāciju pastāstīja 
Tall inas pilsētas arhīva direktors. 
Tar tu univers i tātes māc ībspēks 
J . K iv imē . V iņš parādī ja arhīva 
telpās ierīkoto izstādi, kas veltīta 
kāda i i g a u ņ u tautai noz īm īga i 
dienai 1944. gadā. kad tika bom 
bardēta Tall ina, kā rezultātā gāja 
bojā vairāk nekā 500 mierīgo ie 
dzīvotāju, vēsturiskas celtnes un 
2 5 % arhīva mater iā lu . Šis noti 
k u m s ir ārkārtē js arī tāpēc, ka 
visos laikos karotāji ir izvairīju 
šies cīnīties Vecpilsētas teritorijā 
vai pie tās, bet 1944. g. tas noti 
ka. In teresants i zstādes ekspo 
nāts bija albums ar fotogrāfijām, 
kurās attēlota sagrautās Vecpil
sētas ēkas . to ve ido ja padomju 
speciālisti, lai sūtītu uz Nimber-
gas procesu kā apsūdzību vācu fa
šistiem, taču šo materiālu tiesu ek
sperti nep ieņēma, j o uzskatīja, ka 
Tall inu bombardēja sarkanā armija. 

Iepazīšanos ar pilsētas arhīvu lat-
vješi beidza ar seno rakstu pētīšanu. 
l as īšanu un tu lkošanu. J . Kiv imē 
kungs uzaicināja visus interesentus, 
kas vēlētos pētīt senos dokumentus, 
i zmantot arhīva paka lpo jumus un 
teicamo tehnisko bāzi. 

Ar g a i š ām d o m ā m i znākuš i no 
arh īva , Latv i jas v ē s tu rn i ek i sāka 
aplūkot viduslaiku celtnes — mūri. 

•t r ^ - » ^jf 
itoums \r.9taxtaxiaism1i 6m. 
h'.rjkbj:,vtt. 

,rOi i ;r tr Œs$ tnfrrnnî. fTļģņjxt.9-i2hļin 

rtmifîmmi^tim m ratiņu rrnqé tm. 

15. gs. pirmās puses pergaments 
"Fragments no Ziemassvētku mesas" 

Resno Margaritu (torni), sv. Olava 
bazn ī cu . T r ī s m ā s a s . Rāti un tās 
bazn ī cu u. c. S tudent i em nevaja
dzēja gida pakalpojumus, viņi paši 
bija gidi cits citam. Katrs bija saga
tavojis nelielu, bet interesantu stās
tījumu par kādu no Tallinas vēstu
riskajiem objektiem. Daudziem pati
ka Zanes Baķes referāts par Nigu-
l i s t e s b a z n ī c a s m ā k s l i n i e k a 
B. Notkes gleznas fragmentu "Nāves 
deja" . Šis temats bi ja izplat ī ts v i
dus l a i ku E i r opas ku l tū rā — g a n 
m ū z i k ā , g a n dze jā , gan m ā k s l ā . 
B. Notkes glezna ataino savādu de

j u , kurā dzīvie dejo ar mirušaj iem 
(skelet iem). Nāve uzaic ina uz deju 
gan pāvestu, gan imperatoru, gan 
imperatora sievu, gan karali, un vi
ņi visi ir pakļauti tai. kaut ari atru
nājas a r to. ka v iņ iem piederējusi 
vara. bagāt ība , ska is tums, pr ieks. 
Diemžēl saglabājies tikai fragments 
ar 13 tē l iem. īstajā gleznā bija 50 
tēlu. Droši vien pēdē ja is , ko Nāve 
uzlūdza uz deju. bija nabags. No tā 
izriet morā le — j ebkurš ir mirstīgs 
un neviens nespēj izbēgt no Nāves, 
miruš ie kādre iz ir bijuši dzīvi, bet 
dzīvie kādreiz būs mirušie. 
« Jāatz īmē ari Mairitas Jerma-

I cānes un Valda Trufanova refe
rāti par Tall inas Doma baznīcu. 
Nok laus ī jāmies stāst ī jumu par 
augs t a j ām v e l v ē m , v i dus la iku 
ci lvēka ticību, bet fonā skanēja 
vijoles mūzika. Gadījās ari patī
k a m s pā r s t e i gums — p ievedot 
mūs pie altāra vietas, kas atda
līta no pārējās baznīcas daļas ar 
s p e c i ā l u p a k ā p i e n u — so/ea 
/altāra vietā, kā z ināms, drīkst 
a t r a s t i e s t ika i g a r ī d z n i e k i ) — 
notika br īnums — Doma kalpo 
laji a tvēra "debesu vā r tus " un 
latviešu studenti varēja aplūkot 
altāri tuvāk, sev išķu uzmanību 
pievēršot ievērojama sabiedriskā 
darbinieka de Gardi kapa plāk
snei ar Narvas kaujas attēlu. 

Mācību ekskursija bija tiešam 
izdevusies, neviens nepalika ne
apmier ināts . Pāris stundas līdz 
vilciena Tall ina —Rīga atiešanai 
katrs izklaidējās, kā mācēja — 
skatoties uz ostas kuģiem, ēdot 
saldējumu, sūcot vieglo džinu n o 
bundžiņām vai pastaigājoties pa 

tām Vecp i lsē tas v ie tām, kurās vēl 
nebija pabūts. Divi studenti bija pa
visam nenogurdināmi — iejutušies 
viduslaiku atmosfērā, viņi veica īstu 
s v ē t c e ļ o jumu uz T a l l i n a s p r i ekš 
pilsētā atrodošos klosteri Piritu. 

M ā c ī b u ekskurs i j a bija t iešām 
svētīga un tas. ka otrā dienā notika 
kārtējā lekcija par tematu "Reliģiskā 
dzīve v iduslaiku pilsētā", liecināja, 
ka interese par šo kursu nav mazi
nājusies. 

TUTERLAKS TĪNA 

file:///r.9taxtaxiaism1i
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LEKCIJU STARPBRĪŽIEM 

KONKURSS • KONKURSS KONKURSS 

ATBILDES UZ 5 . kortos 
jautājumiem par ASV. 

1. V a š i n g t o n a s štata ga l vasp i l 
sēta ir Olimpija. 

2. ASV prezidenta V. Vilsona t. s. 
14 punkti deklarē ja atklāto diplo
mātiju, jūru brīvību, koloniālo pra
s ību taisnīgu nokārtošanu, atbru-
ņ o š a n o s , m ā k s l ī g u t i r d zn i e c ī bas 
b a r j e r u a t c e l š a n u . Nāc i ju L ī gas 
izveidošanu u. c. 

3. Vairāki ASV prezidenti ir dzi
muši Ohaio štatā. 

4. ASV TO cara Aleksandra II nopir
ka Aļasku par 7,2 miljoniem dolāru. 

5. V i ens no četr iem l ie lākaj iem 
Amerikas ezeriem, kurš atrodas tikai 
ASV teritorijā, ir Mičiganas ezers. 

6. S t r ā d n i e k u a p r i n d ā s k o p š 

1886. g. Č ikāgas no t ikumiem par 
tradīciju kļuva 1. Maija svinēšana. 

7. 1776. g. jūl i jā t ika p ieņemta 
Neatkarības deklarācija un Ņujork;i 
noņēma Lielbritānijas karaļa Geor 
ga III pieminekli. 

8. Mineapo le . Sent lu isa . Jaunā 
Orleāna atrodas Misisipi krastos. 

9 . P i r m o t v a i k o n i i z g u d r o j a 
R. Fultons. 

10. Uz ASV visvairāk emigrē no 
M e k s i k a s . Kār ību j ū r a s v a l s t ī m . 
Vjetnamas. Fil ipīnām. Dienvidame 
rikas valstīm. 

APSVEICAMI 
4. kārtas uzvarētāja ir Gundega 

Kampuse. 
5. kārtas uzvarētāja nav. 
KONKURSA uzvarētāja ir DAIGA 

ZVEJA. Lūdzam uzvarētāju ierasties 
" U A " r edakc i j ā . R a i ņ a b u l v . 19 . 

110. telpā 16. maijā pl . 16.OO. Ja 
jūs to nevarat, piezvaniet, lūdzu, pa 
tel. 222944 un atstājiet ziņu Aijai. 

TESTS • TESTS • TESTS 
KO PAR JUMS STĀSTA JŪSU ROKRAKSTS 

1. Jūsu rokrakstam raksturigi: 
a) Joti mazi . sīki burtiņi. 
b ) maza izmēra burtiņi. 
c) vidēja izmēra burti, 
d) lieli burti. 

2. Jums rakstot, burti "sagāžas": 
a) krietni pa kreisi. 
b ) nedaudz pa kreisi. 
c) nedaudz pa labi. 
d) ļoti krasi pa labi, 
e ) j ū s rakstāt ta isniem, vert ikā

liem burtiem. 
3. Jūsu burt iem ir šāda forma: 

a) apaļīga, 
b) tiem nav noteiktas formas, 
ej tie drīzāk ir stūrainas formas. 

4. Jums rakstot, rindas reizēm aiz
iet šķībi: 

a) lielākoties virzienā uz augšu, 
b) parasti tās novirzās uz leju, 
c) ar mani tā nenotiek, es rakstu 

taisni. 
5. Jūsu rokrakstam raksturigi: 

a) viegli, nelielas intensitātes vēzieni, 
b) vidēji vēzieni. 
c) jūs rakstāt ar plašu vēzienu. 

6. Rakstot vārdus, jums ir tendence: 
a) tos dažkārt sarakstīt kopā. 
b ) a t s tā t l i e l a s a t s t a r p e s s t a rp 

vārdiem, 
c) j u m s nav īpašas nosl ieces tos 

sarakstīt pārāk cieši vai pārāk reti. 
7. Visumā raksturojot jūsu rokrakstu: 

a) jums ir ļoti kārtīgs rokraksts ar 
akurāti iezīmētiem burtiem. 

b ) j u m s ir diezgan nelīdzens rok
raksts un reizēm vārdi ir grūti salasāmi. 

c) jūsu roraksts ir diezgan nevē
rīgs un burti grūti "atšifrējami", j o 
uzvilkti "šā — tā". 

A T R O D I E T S E V A T B I L S T O Š O S 
V A R I A N T U S T A B U L Ā UN SASKAI 
TIET PUNKTUS: 

Jūsu kopējā punktu summa ir: 
38 - 51 pukti 
Visticamāk, ka j u m s ir slikta ve

selība un droši vien pāri 80 gadiem. 
52 - 63 punkti 
Jūs esat kautrīgs (-a), varbūt rei

zēm arī pārāk nedrošs ( a ) un ne
daudz flegmātisks, taču jums piemīt 
liela darba mīlestība, v isu aizsākto 
j ū s v ienmēr padarāt l īdz galam un 
loti godprātīgi. 

64 - 75 punkti 
Jūs esat maiga rakstura, varbūt 

mazliet naivs ( a ) un viegli ietekmē
j a m s i-a). j u m s grūti pašam {-ai) iz
šķ i r t i es par pa r e i z āko r ī c ību, be t 
j u m s p iemī t l ie la pašc i eņa un iz
smalcinātas manieres. 

76 - 87punkti 
Jūs esat loti jūt īgs (-a), sirsnīgs (-

a) un atklāts ( a ) . Tāpēc jūs lieliski 
iejūtaties jebkurā sabiedrībā Un tiešām 
paveicies (paveiksies) jūsu "otrai pusei". 

jo jūs esat ideāls ģimenes cilvēks. 
88 - 98punkti 
Jūs esat godīgs ( a ) , kārtīgs ( a ) un 

savā būtībā drošsirdīgs ( a ) . Jums ir 
lieliskas iniciatīvas spējas, un piede
vām jums piemīt ari tāda laba īpašī
ba kā kārt īgums. starp citu. varat 
lepoties ar loti stabilu psihi. 

99 -109 punkti 
Jūs esat individuālists ( e ) . Jums 

piemīt ass prāts un nosliece uz radoši 
darbu. Parasti esat neatkarīgs (-a) sa
vos spriedumos un rīcībā. Bet diemžēl 
jums ir tik kaislīga daba, ka reizēm 
pārāk ātri aizsvilstaties dusmās. 

110-121 punkti 
Jums nepiemīt īpaša atbi ldības 

sajūta nevienā no j omām, bet toties 
j u m s p iemī t tāda (varbūt j a u k a ? ) 
īpašība kā nedisciplinētība. Nu ko. 
varbūt tas padara j ū s u apkārtē jo 
dzīvi īpaši interesantu? 

a b C d e 

1. 3 7 17 20 

2. 2 5 14 1 10 

3. 9 10 19 

4. 16 1 12 

5. 8 15 21 

6. 11 18 15 

7. 13 9 4 
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INFORMĀCIJA, SLUDINĀJUMI, REKLĀMA 

VISUS GAIDA SVAIGS GAISS, 
SPORTS, EZERS UN DEJAS LĪDZ RĪTAM 

20. maijā pl. 15.00 skaistajā Lilasl.es ezera krastā 
notiks LU Olimpiskā diena. Programmā: volejbols, lau-

tas bumba, pretstafete. pludmales futbols, baskellx>la 
soda metieni, tūrisma šķēršļu josla, sacensības ģime
nei. rota]as un atrakcijas bērniem no 1 līdz 7 gadiem, 
virves vilkšana, viktorīna un konkursi. 

Kad sāks krēslot, iedegsim uguskurus, bet dejas būs 
līdz ritam. J a domājat ari pagulēt, tad jāņem līdzi nak
šņošanas inventārs. 

Ga idām v isus LU pieder īgos — studentus, māc īb
spēkus, darbiniekus. 

S īkāka informāci ja " U S " te lpās Aspaz i jas bulv . 5, 
312. kabinetā, tel. 222865. 

LU Remontu - eksperimentālā 
darbnīca iesien 

DIPLOMDARBUS LU studentiem. 
Darbnīca atrodas Raiņa bulvārī 19, 

blakus pasniedzēju kafejnīcai. 
Tel. 223407 

Izpildes terminā — 24 stundas. 
Cienījamie LU studenti, darbinieki, 

mācībspēki, citi interesenti! 
Aic inām J ū s patstāvīgi apgūt vācu valodu, izman

tojot pēc Berlica metodes sastādīto pašmācības kursu 
"Think and Talk German" 

(Datori: Macintosh LC II. lekciju skaits: 50. audio: 
uz 8 kompaktdiskiem [CD ROM]) 

Pirmo reizi atnāciet uz ievadnodarbību (notiek katru 
otrdienu pīkst. 16.30 — 17.40), iepriekš pierakstoties 
person īg i va i pa tā l run i , tu rpmāk varēs i e t s t rādāt 
patstāv īg i , i epr i ekš p i e raks to t i es p ie Va lodu centra 
laborantes (darbdienās n o pīkst. 10.00 līdz 1740). 

V ē l i e s p ē j a m s ind i v i duā l i s t r ā d ā t ar s e k o j o š ā m 
programmām: 

• "Deutsche Grammatik in Frage und Antwort" 
• "One Hundred Useful Exercises in English" 
• "Start Testing Your Vocabulary" 
Uzmanību? 
Vienlaicīgi var strādāt p i e 18 dator iem. 
Programmu T h i n k and Talk German" LU studenti, 

darbinieki un mācībspēki var apgūt bez maksas. 
M ū s va r a t ras t V i s v a l ž a i e l ā 4a , t e lpa N r . 4 0 2 , 

tālr. 227822 
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Sveicam vārda diena! 
MAIJS 

1. Z i edon is — latv . v . z i edon is , p i rmore i z f iksēts 
Vidzemē. Ārciemā. 1889. g 

2. Z igmunds — > Zig ismunds — > Sigismunds (sens 
a u g š v ā c u v. s i gn — u z v a r a + m u n t — p a t v ē r u m s , 
aizstāvis), p.f. Rēzeknē. 1877. g. 

3. Gints — tēls H. Ibsena drāmā "Pērs Gints", p.f. 
Rīgā. 1922. g. 

Uvis —> Ove — > Uva (lat. v. ūva — vīnogu ķekars), 
p.f. Rīgā. 1969. g. 

4 . V i zbu l ī t e — latv . v. v i zbu l ī t e : tē ls Ra iņa lugā 
"Indulis un Ārija", p.f. Rīgā, 1922. g. 

Viola — lat. v. viola — vijolīte, p.f. Gulbenē, 1916. g. 
5. Ģirts — > G e r h a r d s (sens a u g š v ā c u v. gē r — 

šķēps+ hart — stiprs, drosmīgs) , p.f. Kurzemē. Nīcā. 
1750. g. 

Ģederts — > G o t h a r d s ( s ens a u g š v ā c u v. got — 
dievs+ hart — stiprs, drosmīgs) , p.f. Rīgā. 1507. g. 

6. Gaidis — > Gaida (latv. v. gaidīt), p.f. Rīgā, 1922. g. 
Didzis — > Dītrihs (sens augšvācu v. diot — tauta+ 

richi — varens) , p.f. Zemgalē. Lielaucē, 1816. g. 
7. Henriete — > Heinrihs (sens augšvācu v. heim — 

māja+ richi — varens, valdnieks), p.f. Kurzemē, 19. gs. 
II cet. 

Henri js — > He inr ihs . p. f. V i d z e m ē , Jaunla icenē . 
1885. g. 

Jete — > Henriete, p.f. Kurzemē. Aizputē, 1843. g. 
8. Staņislavs — polu. sens slāvu v. slāni — lopi!+ 

slava — slava, p.f. Rigā. 1453. g. 
Stefānija — > Stefans (gr ieķu v. s l ephanos — vai

nags), p.f. Rēzeknē. 1877. g. 
9 . K lāvs — > Niko lauss (grieķu v. n īkē — uzvara+ 

laos — tauta), p.f. Rīgā. 1402. g. 
E inā rs — > Eg inha rds (sens a u g š v ā c u v. ag in — 

zobens+ hart — stiprs, drosmīgs) , p.f. Rigā. 1925. g. 
Ervīns — sens augšvācu v. ēra — gods vai heri — 

karaspēks+ wini — draugs, p.f. Salaspilī, 1893. g. 
10. Mai ja — gr ieķu Maia — mito loģ i jā vecākā no 

Plejādēm, zemes un augšanas dieviete: sanskritā Mā
ja — vēdu rel. maģisks, dievišķīgs spēks, pārdabiska 
spēja darīt brīnumus, indiešu mitoloģijā Visuma pirm-
radītāja, p.f. Rīgā. 1506. g. 
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